
PROTOKÓŁ  Nr XXVI/2013
Sesji Rady Gminy Manowo

odbytej w dniu 31 stycznia 2013 roku

Sesję  rozpoczęto  o  godz.  1100,  zakończono  o  godz.  1233.  Posiedzenie  odbyło  się  w  sali
posiedzeń UG Manowo.

Na stan 15 radnych na Sesji obecnych było 15 radnych wg załączonej listy obecności. 

Ponadto w obradach Sesji udział wzięli:
1. Wójt Gminy                            -     Roman Kłosowski
2. Sekretarz Gminy                     -    Irena Oleksy
3. Skarbnik Gminy                     -     Bożena Tomaszewska
4. Protokolant -     Anna Drabik

zainteresowani pracownicy Urzędu Gminy, goście zaproszeni oraz sołtysi wg załączonych
list obecności.

Ad.I.1. Otwarcie i stwierdzenie prawomocności Sesji
Otwarcia XXVI Sesji Rady Gminy dokonał Przewodniczący Jan Prus i na podstawie listy
obecności stwierdził prawomocność Sesji. Na stan 15, obecnych było 11 radnych.
Spóźnienia:

 radny Stanisław Turowski (1108),
 radny Janusz Sałek (1105),
 radny Andrzej Sokalski (1108),
 radny Daniel Sapilak (1103),

Następnie Przewodniczący Rady przystąpił do przyjęcia porządku obrad.

Wójt wystąpił z wnioskiem o wniesienie do porządku obrad uchwały w sprawie wyrażenia 
protestu wobec zamiaru zmiany granic terenu Gminy Mielno poprzez odłączenie sołectwa 
Łazy i przyłączenie do Miasta i Gminy Sianów. Z taką prośbą zwróciła się do nas Pani Wójt
Mielna. Część gmin z naszego powiatu (np. Będzino) poparło ich prośbę. 

Jan Prus – Przewodniczący Rady: nie wiemy, czy nasze stanowisko pomoże gminie Mielno, 
ale my możemy się znaleźć kiedyś w podobnej sytuacji i potrzebne nam będzie takie 
poparcie. Związek Gmin Wiejskich RP podjął stanowisko dotyczące  zmian granic za 
obopólną zgodą, które zostało wysłane do premiera i ministrów. 

Wniosek Wójta przyjęty został przez Radę jednogłośnie (13 głosów za).

Do porządku obrad innych uwag nie wniesiono. 

I. Sprawy regulaminowe:
1. Otwarcie i stwierdzenie prawomocności Sesji.
2. Przyjęcie protokołu XXV Sesji Rady Gminy.
3. Informacja Przewodniczącego Rady Gminy o działaniach podejmowanych w okresie 

międzysesyjnym.
4. Sprawozdanie Wójta Gminy z pracy w okresie międzysesyjnym.
5. Informacja Skarbnika o sytuacji finansowej gminy.



6. Informacja z realizacji uchwał podjętych na ostatniej sesji.
7. Informacja komisji RG z pracy w okresie międzysesyjnym.
8. Interpelacje i zapytania.
9. Trybuna obywatelska.

II. Sprawy problemowe:
1. Sprawozdanie z działalności  GOK w 2012 r.
2. Sprawozdanie z działalności Straży Gminnej w 2012 r.
3. Podjęcie uchwał w sprawie:

a) odpłatnego nabycia działki,
b) ustalenia górnych stawek opłat ponoszonych przez właścicieli nieruchomości 

za usługi w zakresie odbierania, opróżniania zbiorników bezodpływowych, 
oczyszczalni biologicznych i transport nieczystości ciekłych,

c) upoważnienia Kierownika Gminnego Ośrodka Pomocy Społecznej w Manowie 
do prowadzenia postępowania i wydawania decyzji administracyjnych w 
sprawach świadczeń pomocy materialnej o charakterze socjalnym,

d) rozpatrzenia skargi na Kierownika Gminnego Ośrodka Pomocy Społecznej w 
Manowie,

e) wyrażenia protestu wobec zamiaru zmiany granic terenu Gminy Mielno 
poprzez odłączenie sołectwa Łazy i przyłączenie do Miasta i Gminy Sianów.

4. Wolne wnioski i informacje.
5. Odpowiedzi na interpelacje.
6. Zakończenie.

Ad.I.2. Przyjęcie protokołu XXV Sesji Rady Gminy
Protokół XXV przyjęty został 13 głosami za (jednogłośnie).    

Ad.I.3 Informacja Przewodniczącego Rady Gminy o działaniach podejmowanych w 
okresie międzysesyjnym
Jan Prus – Przewodniczący Rady poinformował, że w okresie międzysesyjnym zajmował się
następującymi sprawami:

 21 grudnia uczestniczyłem w spotkaniu opłatkowym w Cewlinie, a 22 grudnia w
spotkaniu opłatkowym OSP Wyszewo.

 3, 10, 17 i 24 stycznia pełniłem dyżur w UG Manowo.
 4 stycznia z ramienia Rady Gminy wiceprzewodniczący Konstanty Dańczak wziął

udział w spotkaniu noworocznym zorganizowanym przez bpa Edwarda Dajczaka w
Seminarium Duchownym w Koszalinie.

 11 stycznia uczestniczyłem w spotkaniu noworocznym zorganizowanym przez Wójta
Gminy Manowo w Gminnym Ośrodku Kultury w Wyszewie. 

 21  stycznia  odbyło  się  posiedzenie  Komisji  Rewizyjnej,  na  którym  rozpatrzono
skargę na kierownika GOPS.

 24 stycznia odbyło się wspólne posiedzenie stałych Komisji Rady Gminy.
 25  stycznia  uczestniczyłem  w  spotkaniu  noworocznym  zorganizowanym  przez

Starostę Powiatu Koszalińskiego.

Ad.I.4 Sprawozdanie Wójta Gminy z pracy w okresie międzysesyjnym

Wójt przekazał następujące informacje:
 Dziękuję tym wszystkim, którzy uczestniczyli w spotkaniu Noworocznym  w dniu 11

stycznia 2013 roku. 
 5 gmin wystąpiło we wspólnym przetargu na dostawę energii elektrycznej. W przetargu

wzięła  udział  tylko  1 firma –  Energa.   W wyniku przetargu te  gminy zaoszczędziły
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ponad 500.000 zł  brutto (oprócz oświetlenia ulicznego).  Gmina Manowo zaoszczędzi
brutto 102.000 zł. Umowa wchodzi w życie od jutra. 

 W tym miesiącu złożyliśmy aplikację o środki na wodociąg w Wyszewie. Konkurs nie
został jeszcze rozstrzygnięty. 

 Trwają rozmowy z gminą Bobolice w sprawie wspólnej realizacji projektu i wykonania
wodociągu dla Grzybniczki, Grzybnicy i Kłanina. 

 Jest  nowelizacja  ustawy  o  odpadach  (obecnie  pracuje  nad  nią  senat).  Zmiana
dopuszcza  możliwość  mieszania  sposobów  naliczania.  Jutro  będzie  szkolenie
organizowane przez Wojewodę w tej sprawie. 

 Wczoraj  przyszła  odmowa  z  Regionalnej  Dyrekcji  Ochrony  Środowiska  w  sprawie
inwestycji (spalarnia) w Cewlinie. W związku z powyższym decyzja wójta również będzie
negatywna. 

 Prace  interwencyjne,  roboty publiczne,  prace  społecznie  użyteczne – w tym roku w
pierwszej  kolejności  chcemy  zabezpieczyć  potrzeby  poszczególnych  sołectw.  Dlatego
wspólnie z sołtysami i przewodniczącymi rad osiedli musimy ustalić ilość potrzebnych
osób. Chcemy zabezpieczyć się tylko w te prace, które są potrzebne na rzecz danej
społeczności i odejść od traktowania ich, jako formy pomocy społecznej. Podań o prace
wpłynęło ponad 50.  Osoby,  które  ukończyły  45 lat  mają  coraz  większy problem ze
znalezieniem pracy.  Kryzys się pogłębia, dlatego państwo przekazało na rok 2013 o
miliard złotych więcej na walkę z bezrobociem. 

 Sytuacja finansowa – po zaciągnięci kredytów uregulowaliśmy zobowiązania wobec p.
Miziołka, p. Łuczkanina oraz inne. Wpływają już kolejne rachunki. Staramy się przede
wszystkim dbać o to, aby zgodnie z podpisanymi umowami przekazywać środki naszym
jednostkom. Dzisiaj  GOK otrzymał dotację.  W lutym i w marcu będą przekazywane
decyzje dla mieszkańców Kretomina w sprawie opłat adiacenckich. Na ok. 30 decyzji
były  2  interwencje.  Nie  zapłaciliśmy  faktury  firmie  Trawnik,  ale  ona  nie  jest
wyszczególniona  w  informacji,  bo  środki  są  zabezpieczone  (muszą  być  wyjaśnione
pewne kwestie).
Taka sytuacja finansowa potrwa jeszcze co najmniej do końca czerwca. 

Ad.I.5 Informacja Skarbnika o sytuacji finansowej gminy
Następnie  informację  o stanie finansowym Gminy przedstawiła Bożena Tomaszewska –
Skarbnik Gminy. Informacja stanowi załącznik do niniejszego protokołu. 

Ad.I.6. Informacja z realizacji uchwał podjętych na ostatniej sesji

Roman Kłosowski – Wójt Gminy przedstawił informację z realizacji uchwał pojętych na 
ostatniej sesji. Informacja stanowi załącznik do niniejszego protokołu.

Ad.I.7 Informacja z pracy komisji RG w okresie międzysesyjnym

Brak 

Ad.I.8.  Interpelacje i zapytania
Radny Tomasz Padykuła:

 Lampa przy sklepie p. Skoczypiec – jest uszkodzona i wyłącza się.
 Lampa w Dęborogach – czy jest szansa na postawienie tam chociaż 1 lampy? 
 Na ostatniej  sesji  p.  Wójt  obiecał,  że  będzie  rozmawiał  z  właścicielem działki  w

Wyszeborzu (z przeznaczeniem pod boisko). 
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Radna Joanna Czerwiak: proszę po raz kolejny o zamontowanie 2 lamp w Grzybniczce
(słupy są)  oraz wymianę żarówki  w lampie  w Kopaninie.  W Grzybnicy,  koło p.  Bocian
lampa jest uszkodzona (gaśnie i zapala się). 
Radny Leszek Kondrat:

 W Boninie na drodze jest popękany asfalt.
 Ile gmina płaci „janosikowego”?

Wójt:  „janosikowe”  płacą  tylko  gminy  bogate,  a  biedne  korzystają  na  tym.  Nie  ma
wyodrębnionego  paragrafu,  który  potwierdza,  że  z  tego  tytułu  otrzymujemy  jakąś
konkretną  kwotę.  Dla  biedniejszych  gmin  jest  subwencja  wyrównawcza.  Na  rok  2013
gmina Manowo ma przyznaną subwencję wyrównawczą w wys. 1.772.000 zł. 

Radny Andrzej Sokalski:
 Przy  świetlicy  w  Kretominie  jest  pęknięty  słup  ogłoszeniowy  –  proszę  o  jego

demontaż.
 Wjazd do Kretomina – jest w bardzo złym stanie (dziury). W takim samym stanie

jest ulica Polna.
 Chodnik łączący Kretomino z Raduszką – czy są jakieś plany w stosunku do tego

chodnika?
 Lewoskręt  do  Bonina  –  jest  tam  bardzo  niebezpiecznie.  Trzeba  koniecznie  ten

problem rozwiązać.

Radny Stanisław Turowski:
 Lewoskręt w Boninie – należy podjąć kroki, aby został zrobiony. Jest tam bardzo

niebezpiecznie. 
 Droga powiatowa w Boninie – cała nawierzchnia jest podziurawiona.

Ad.I.9. Trybuna obywatelska

Paweł Teterycz – Sołtys Sołectwa Wyszebórz: 
 Droga za klubem w Cewlinie – jest potrzeba pilnej interwencji i doraźnej naprawy tej

drogi. Nie da się już tą drogą przejechać.

Tadeusz Mikulski – Sołtys Sołectwa Wyszebórz: 
 Droga  powiatowa  do  Wyszeborza  –  jest  dobrze  wykonana,  ale  pobocze  jest  za

miękkie i stanowi pułapkę dla kierowców (dochodzi tam do wypadków). 
 Wjazd do bloków mieszkalnych – należy go w jakiś sposób złagodzić. Mieszkańcy się

skarżą na zbyt gwałtowny zjazd.

Sylwia Krępeć – Sołtys Sołectwa Wyszewo: 
 W imieniu  mieszkańców ulicy  prowadzącej  do  ks.  proboszcza  proszę  o  remont,

ponieważ  droga  już  jest  nieprzejezdna.  Proszę  również  o  zwrócenie  uwagi  na
działającą  tam  firmę  produkcyjną.  Czy  posiadają  wszystkie  zezwolenia  na
produkcję. Tam miała to być mała firma, a w tej chwili przyjeżdża tam dziennie 4-6
tirów. W takiej sytuacji gmina będzie musiała nieustannie remontować tę drogę.

Ewa Trojanowska – Przewodnicząca Rady Osiedla w Boninie: 
 W Boninie koło bloków pojawiła się sarna. Zgłosiliśmy tę sprawę na policję, która

wezwała  weterynarza.  Czy  policja  jest  odpowiednią  służbą  do  zgłaszania  takich
przypadków? Gdzie należy takie sprawy zgłaszać?

Radna Barbara Zmuda-Trzebiatowska:
 Dziękuję wszystkim, którzy brali aktywny udział w organizacji WOŚP – Urzędowi

Gminy, Gminnemu Ośrodkowi oraz innym osobom. Dziękuję również koleżankom
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radnym, które aktywnie uczestniczyły w WOŚP. Apeluję do kolegów radnych, aby
brali aktywny udział w imprezach organizowanych na terenie naszej gminy.

I przerwa – 1140 - 1205    
Ad.II.1. Sprawozdanie z działalności GOK w 2012 r.
Jan Prus - Przewodniczący Rady: Sprawozdanie z działalności GOK w Wyszewie w 2012 
roku zostało przedstawione na wspólnym posiedzeniu stałych Komisji Rady w dniu 24 
stycznia 2013 r.
Zapytań co do sprawozdania nie zgłoszono.

Ad.II.2. Sprawozdanie z działalności Straży Gminnej w 2012 r.
Jan Prus - Przewodniczący Rady: Sprawozdanie z działalności Straży Gminnej w Manowie 
w 2012 roku zostało szczegółowo przedstawione przez Komendanta na wspólnym 
posiedzeniu stałych Komisji Rady w dniu 24 stycznia 2013 roku.

Ad.II.3. Podjęcie uchwał w sprawie: 

a) odpłatnego nabycia działki,
Jan Prus – Przewodniczący Rady: projekt uchwały został omówiony na 
wspólnym posiedzeniu stałych Komisji Rady Gminy w dniu 24 stycznia
2013 roku. Czy do tego projektu uchwały są jeszcze jakieś pytania lub 
wnioski? Nie widzę – przechodzimy do głosowania.

Uchwała otrzymała Nr XXVI/178/2013, podjęta została jednogłośnie.
Podczas głosowania obecnych było 14 radnych

b) ustalenia górnych stawek opłat ponoszonych przez właścicieli 
nieruchomości za usługi w zakresie odbierania, opróżniania zbiorników 
bezodpływowych, oczyszczalni biologicznych i transport nieczystości 
ciekłych,
Jan Prus – Przewodniczący Rady: projekt uchwały został omówiony na 
wspólnym posiedzeniu stałych Komisji Rady Gminy w dniu 24 stycznia
2013 roku. Czy do tego projektu uchwały są jeszcze jakieś pytania lub 
wnioski? Nie widzę – przechodzimy do głosowania.

Uchwała otrzymała Nr XXVI/179/2013, podjęta została jednogłośnie.
Podczas głosowania obecnych było 14 radnych

c) upoważnienia Kierownika Gminnego Ośrodka Pomocy Społecznej w 
Manowie do prowadzenia postępowania i wydawania decyzji 
administracyjnych w sprawach świadczeń pomocy materialnej o 
charakterze socjalnym,
Jan Prus – Przewodniczący Rady: projekt uchwały został omówiony na 
wspólnym posiedzeniu stałych Komisji Rady Gminy w dniu 24 stycznia
2013 roku. Czy do tego projektu uchwały są jeszcze jakieś pytania lub 
wnioski? Nie widzę – przechodzimy do głosowania.

Uchwała otrzymała Nr XXVI/180/2013, podjęta została podjęta została 
13 głosami za, przy 1 wstrzymującym się.
Podczas głosowania obecnych było 14 radnych

d) rozpatrzenia skargi na Kierownika Gminnego Ośrodka Pomocy 
Społecznej w Manowie,
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Jan Prus – Przewodniczący Rady: projekt uchwały został omówiony na 
wspólnym posiedzeniu stałych Komisji Rady Gminy w dniu 24 stycznia
2013 roku. Czy do tego projektu uchwały są jeszcze jakieś pytania lub 
wnioski? Nie widzę – przechodzimy do głosowania.

Uchwała otrzymała Nr XXVI/181/2013, podjęta została jednogłośnie.
Podczas głosowania obecnych było 14 radnych

e) wyrażenia protestu wobec zamiaru zmiany granic terenu Gminy Mielno 
poprzez odłączenie sołectwa Łazy i przyłączenie do Miasta i Gminy 
Sianów,
Uchwała otrzymała Nr XXVI/182/2013, podjęta została jednogłośnie.
Podczas głosowania obecnych było 14 radnych

Ad.II.4. Wolne wnioski i informacje

Radny Konstanty Dańczak: zauważam, że drogi szutrowe ulegają szybkiemu zniszczeniu.
Trzeba to wziąć pod uwagę. Jak będzie taka możliwość i warunki pozwolą, to trzeba je
naprawić.  We  wtorek  na  ul.  Polnej  była  ekipa  z  Energy,  która  wymieniała  liczniki,
ponieważ wprowadzają nowe taryfy. 

Radny Sławomir Jamka: 20 stycznia Rada Osiedla wspólnie z Radą Sołecką organizowały
kulig, w którym wzięło udział ok. 40 dzieci. Zapraszam Państwa na 3 lutego na godz. 13.00
na  kąpielisko  w  Rosnowie,  gdzie  Rada  Osiedla  wspólnie  ze  Stowarzyszeniem  Ziemi
Manowskiej oraz koszalińskim Klubem Morsów „Posejdon” organizuje kąpiel morsów. 

Ad.II.5. Odpowiedzi na interpelacje

Roman Kłosowski – Wójt Gminy udzielił odpowiedzi na interpelacje zgłoszone przez:
- Wszystkie  interpelacje  dotyczące  oświetlenia  –  trwało  to  bardzo  długo  zanim  w

Rosnowie  i  w  Kretominie  firma  naprawiła  lampy.  Problem  polega  na  tym,  że  my
zgłaszamy  lampy  do  naprawy,  a  Oświetlenie  Północ  nie  reaguje.  Obecnie  siedziba
dyrekcji  firmy  znajduje  się  w  Sopocie.  Prawdopodobnie  podpiszę  umowę  z  p.
Michalskim i będziemy płacić za wykonaną pracę (naprawa lamp stanowiących majątek
gminny).  Niedługo  się  skończy  umowa  z  Oświetleniem  Północ.  Musimy  te  sprawy
uporządkować, ponieważ za długo czekamy na interwencje. Jeśli chodzi o nowe lampy –
trzeba  zrobić  całą  dokumentację.  Na  mapy  do  celów  projektowych  czeka  się  kilka
tygodni. W poniedziałek (na zebraniu wiejskim w Grzybnicy), po zasięgnięciu informacji
odniosę się do tego, które z tych spraw można wykonać w miarę szybko.  Podobnie
sytuacja wygląda w Wyszeborzu – do zebrania wiejskiego postaram się zorientować w
temacie.

- Wszystkie  interpelacje  dotyczące  dróg  (poza  gminnymi)  –  Państwa  interpelacje  w
sprawie  dróg  są  przekazywane  na  piśmie  odpowiednim  zarządom.  Trudno  dzisiaj
obwiniać Wójta o to, że nie ma lewoskrętu w Boninie – podczas rozmów z GDDKiA byli
również obecni w Szczecinie radni G. Góral i K. Dańczak. Obiecywali dużo, a zrobili
tylko część. Możemy ich tylko prosić. Pokazywali nam, że na lewoskręt jest zrobiona
dokumentacja, odbył się również przetarg, ale został unieważniony z braku środków.
Jeśli w wyniku przetargu została przekroczona kwota przeznaczona w budżecie na ten
cel, to przetarg się unieważnia. Będziemy jeszcze ubiegali się o tę inwestycję i być może
ponownie pojedziemy w tej sprawie do Szczecina. 

- T. Padykułę:
 Zakup działki na boisko – są zainteresowani tylko sprzedażą tej ziemi. Nie mamy

na ten cel środków w budżecie. Właściciel podał wysoką cenę za ten grunt.
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- A. Sokalskiego:
 Słup informacyjny – postaramy się go zdemontować.

- T. Mikulskiego: 
 Pobocza przy drodze powiatowej do Wyszeborza – zgłosimy na piśmie tę 

interpelację do Zarządu Dróg Powiatowych. Tłumaczą, że potrzebny jest czas, 
aby ono się w sposób naturalny utwardziło.

- P. Teterycza: 
 Droga za klubem w Cewlinie – zrobimy tylko kosmetykę. Musimy poczekać co 

najmniej do wiosny, żeby cokolwiek na tej drodze zrobić.
- A. Sokalskiego:

 Chodnik – to jest droga powiatowa i powiat powinien się tym zająć. Problemem
jest brak oświadczeń właścicieli, że wyrażają zgodę na tę inwestycję. 

- T. Mikulskiego: 
 Wjazd do bloków w Wyszeborzu – na tamtą chwilę nie było lepszego rozwiązania.

Zgłosimy na piśmie tę interpelację do Zarządu Dróg Powiatowych.
- S. Krępeć: 

 Droga do proboszcza w Wyszewie – ta droga zawsze była w złym stanie. Firma – 
możemy jedynie postawić tam znak ograniczający, ale to chyba nic nie zmieni. 
To duży problem, bo nie ma innego dojazdu. Powiat nie wyraził zgody na 
ograniczenie prędkości. 

- - E. Trojanowskiej: 
 Zgłaszanie obecności dzikich zwierząt – komendant Straży Gminnej wyjaśnił, że 

straż podejmuje takie zadania, ale takie przypadki w godzinach popołudniowych 
należy zgłaszać na policję pod nr tel. 997. Zwierzyna w stanie wolnym jest 
własnością skarbu państwa. 

Radna Grażyna Góral: dziękuję za likwidację 2 wysepek na drodze w Manowie (przy 
urzędzie i przy kościele).

Radny Janusz Sałek: czy chodnik po wycince drzewa przy urzędzie zostanie naprawiony?

Wójt: tak, będzie naprawiony.

Ad.II.6. Zakończenie
Z uwagi na wyczerpany porządek obrad Przewodniczący Rady Gminy zamknął
Obrady XXVI Sesji Rady Gminy Manowo.

Protokołowała: 
Anna Drabik
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